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Přítomni: prezenční listina

Omluveni: prezenční listina

Schůzi výboru zahájil  př.  J.  Zahradník ve 13.30 hod. a  konstatoval,  že  schůze byla
svolána na základě usnesení č. 10, přijatého na 4. schůzi dne 7. října 2014. Pozvánky byly
všem  včas  rozeslány,  stejně  jako  návrh  pořadu.  V následném  hlasování  všichni  přítomní
navržený pořad schválili /hlasování 5-0-0 je zachyceno v příloze/.

Schválený pořad schůze:

1. Průběžná  informace  o  stavu  vyjednávání  programů  pro  období  2014  –  2020  a  o
aktuálním stavu čerpání dobíhajícího programového období

2. Informace o Programu rozvoje venkova ČR na období 2014 – 2020 

3. Sdělení předsedy

4. Různé

1. Průběžná informace  o  stavu vyjednávání  programů pro období  2014 –  2020 a  o
aktuálním stavu čerpání dobíhajícího programového období 

Př. J. Zahradník předal slovo k úvodnímu vystoupení náměstkyni ministryně pro místní
rozvoj JUDr. Olze Letáčkové. 

Nám. O. Letáčková shrnula dosavadní kroky, které byly učiněny pro přípravu čerpání
evropských  prostředků  v  novém  programovém  období.  Označila  letošní  rok  jako  „rok
vyjednávání programů“, jejichž návrh byl Evropské komisi (dále také „EK“) předložen v létě.
Během září k nim EK zaslala České republice připomínky a v současné době jsou vedena
jednání o jednotlivých programech. Čerpání nových prostředků tak ještě neprobíhá, což je
stejné i v ostatních čl. zemích. V této souvislosti EK potvrdila, že závazek roku 2014 bude
posunut na později,  což je výhodou, nicméně současně i závazkem k pozdějšímu vyššímu
objemu čerpání alokovaných prostředků. Dále sdělila, že ministerstvo připravilo sadu kriterií
pro čerpání v  novém období, která byla předložena vládě na její dnešní zasedání. Ještě před
Vánocemi by tak mohlo dojít  ke zveřejnění  prvních informací  o prvních výzvách, aby se
žadatelé podle nich mohli začít připravovat. Nový koncept jednotného metodického prostředí
má za cíl minimalizovat složitost procesů na straně příjemců a současně vyvarovat se chyb, k
nimž docházelo v minulém období. MMR hodlá dále pracovat na zlepšování informovanosti
veřejnosti a rovněž na vylepšení mediálního obrazu. 

Př.  J.  Zahradník ocenil  snahu  ministerstva  poučit  se  z  minulých  chyb,  zejména  s
přihlédnutím k problémům, které územním samosprávám způsobovaly např. změny pravidel
tzv. za pochodu či nejednotnost přístupu kontrolních orgánů. V souvislosti s předpokládaným
termínem vyhlašování prvních výzev počátkem r. 2015 se dotázal, proč některé resorty nemají
narozpočtovány žádné prostředky na nové období v návrhu státního rozpočtu na rok 2015;
jako příklad uvedl MŽP a SFŽP. 

Posl.  V. Kovářová poukázala  na  obdobný  problém,  který  v  minulém  období  pro
samosprávy představovaly  jednak změny pravidel  „během hry“ a jednak i  změny ve výši
procenta spoluúčasti, což zejména pro malé obce bylo velmi složité.
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Nám.  O.  Letáčková přítomné  ubezpečila,  že  napříště  budou  metodiky,  operační
manuály i  příručka  pro žadatele  stabilní.  Čemu MMR zabránit  nedokáže,  to je  rozdílnost
přístupů a  výkladů  jednotlivých  kontrolních  orgánů.  K otázce  rozpočtování  uvedla,  že  to
náleží  do kompetence každého resortu. Nicméně pokud letos v prosinci  budou zveřejněna
avíza k budoucím výzvám, je možno reálně předpokládat, že první finanční toky k příjemcům
budou realizovány spíše až na počátku r. 2016. To může vysvětlovat přístup MŽP k nastavení
rozpočtu pro rok 2015. K dotazu na změnu procenta spolufinancování odpověděla, že si není
vědoma žádných důvodů, které by k takovému kroku mohly vést. 

Posl. J. Klaška rovněž potvrdil potíže, kterým na úrovni samosprávy čelil v důsledku
změn pravidel a nejednotného výkladu. Zároveň konstatoval, že z postupu realizačních kroků
nového období začíná mít opět pocit určitého skluzu, a proto vyslovil apel na to, aby čerpání
bylo započato co nejdříve. 

Posl. V. Kovářová se zajímala o nový software operačních programů, k čemuž nám. O.
Letáčková odpověděla,  že  na  webu  MMR  je  již  k  nalezení  vše  potřebné  ve  vztahu  k
jednotnému  metodickému  prostředí.  Zároveň  však  konstatovala,  že  bohužel  ani  sebelepší
metodika nezajistí úspěšnost čerpání, pokud jej nebudou zabezpečovat zkušení lidé. 

Posl.  O. Benešík se dotázal  na přístup k otázce nedovolené veřejné podpory (jako
příklad ze svého regionu uvedl případ neschválení podpory pro Muzeum sklářství, přičemž na
straně  Slovenska,  pouze  o  několik  km dál,  byla  přiznána  podpora  Muzeu  pálenic).  Dále
poukázal  na  problém  nedostatečného  využívání  stávajících  personálních  zdrojů  a  rovněž
vyjádřil  výhrady  k  nové  koncepci  podpory  mikropodnikání  prostřednictvím  agentury
CzechInvest. 

Nám.  O.  Letáčková uvedla,  že  jediným subjektem oprávněným k výkladu  veřejné
podpory je ÚOHS. V uplynulém období tento aspekt zohledňován nebyl, pro nové období se o
něm ještě jedná. Ve vztahu k MPO potvrdila, že MAS skutečně zahrnuty nebudou a agentura
CzechInvest  je  dle  vyjádření  nám.  T. Novotného  dostatečně  připravena  i  na  administraci
překryvu dobíhajícího a nového období. 

Posl. V. Kovářová vyjádřila politování nad přístupem MPO, které nechce dát regionům
šanci říct si o to, co skutečně potřebují. Obává se, že stávající přístup přinese jen ztrátu dalších
2 let. 

Přítomná náměstkyně ministra zemědělství Ing.  Jaroslava Beneš Špalková upřesnila,
že MAS jsou původně „dítětem“ MZe a v současné době MZe spolu s MMR vede opravdu
lítý  boj  s  MPO.  Nově  budou  mít  MAS  možnost  čerpat  vícefondově  (Program  rozvoje
venkova, OPŽP, OP Zaměstnanost, IROP) a certifikaci zabezpečí MZe.  

Posl.  O.  Benešík poukázal  na nelogičnost  postupu,  kdy např.  o  dotaci  na pořízení
soustruhu pro živnostníka ve Strání bude muset být rozhodováno v Praze. 

Př. J. Zahradník vyslovil politování nad nedostatkem politické vůle zapojit regiony a
MAS coby plnohodnotné partnery. 

Nám.  O.  Letáčková uvedla,  že vliv  na to měl  i  tlak ze strany EK na zeštíhlování
struktur pro nové období. 

Ke stavu čerpání dobíhajícího programového období nám. O. Letáčková uvedla, že
podle údajů gestorů programů hrozí nedočerpání ve výši 19,5 mld. Kč, dle MMR možná až 23
mld. Kč. Z toho jen 12 mld. bylo způsobeno intervencí ČNB. Definitivní výsledky roku 2014
však budou známy až v září 2015. Vyjádřila se, že v tuto chvíli je nejdůležitější věnovat se
detailní práci s příjemci. Uvedla, že pokud by se podařilo posunout datum způsobilosti výdajů
z prosince 2015 ještě o půl roku, tak by to mohlo zachránit  několik mld.  Kč, což by pro
českou  ekonomiku  znamenalo  pravděpodobně  lepší  přínos,  než  dopad  avizovaného
Junckerova investičního balíčku. 

Posl.  V. Kovářová podtrhla  důležitost  osvěty  pro  žadatele  a  proto  se  zajímala  o
realizaci plánované „roadshow“ v regionech. 
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Nám.  O. Letáčková potvrdila,  že  „roadshow“ s názvem „Jednoduše o fondech“ se
uskuteční podle plánu, přičemž 18. listopadu odstartuje v Praze v Autoklubu a poté zamíří do
dalších měst. 

2. Informace o Programu rozvoje venkova ČR na období 2014 – 2020 

Vzhledem  k  nastalé  časové  tísni  bylo  mezi  všemi  přítomnými  dohodnuto,  že  téma
Programu rozvoje venkova (dále také „PRV“), rovněž v souvislosti se Společnou zemědělskou
politikou  bude  zařazeno  znovu  na  pořad  příští  schůze  podvýboru,  která  se  uskuteční
pravděpodobně po Novém roce. 

Posl. V. Kovářová vznesla připomínku, že PRV by se neměl vytahovat pouze na oblast
zemědělství, ale bylo by dobré do něj zahrnout i infrastrukturu a památky, zejména ty malé. V
této souvislosti se zeptala, zda bude v novém období existovat nějaký národní dotační titul. 

Náměstkyně  ministra  zemědělství  Ing.  Jaroslava  Beneš  Špalková odpověděla,  že
památky se do PRV už zahrnout nepodaří, nicméně ministerstvo se snaží s nimi uspět alespoň v
rámci IROP. Dále potvrdila, že národní dotační titul bude, a to s alokací 50 mil. Kč. Dále uvedla,
že  PRV byl  v  důsledku rozhodnutí  premiéra  P. Nečase  snížen  zhruba o  1/3 objemu svých
prostředků, v důsledku čehož nyní MZe jedná s ostatními dotčenými resorty o přesunu určitých
činností do jejich programů (v této souvislosti dojde k dělení na extravilán obcí spadající nadále
do PRV a intravilán, kde Program ŽP pojme záležitosti infrastruktury, a zbytek bude spadat do
IROP). K otázce památek ještě dodala, že nám. K. Dostálová se velmi snažila o jejich prosazení
v co nejširším rozsahu,  nicméně nakonec budou, bohužel,  uznány pouze národních kulturní
památky. Na závěr paní náměstkyně uvedla, že PRV stihne dočerpat celou svoji alokaci a ještě do
konce období bude vypsána výzva v objemu 0,5 – 1 mld. Kč určená na rychlý nákup techniky. 

3. Sdělení předsedy

V rámci tohoto bodu podvýbor přijal usnesení, kterým zmocňuje předsedu podvýboru ke
stanovení termínu příští schůze, k jejímu svolání a k přípravě jejího pořadu /usn. č. 11, hlasování
5-0-0 je zachyceno v příloze/. 

4. Různé 

V rámci tohoto bodu nevystoupil žádný z poslanců. 

Schůze skončila v 15.30 hod.  
 
/zapsala Lenka Mozgová/

Marek Černoch v. r. Jan Zahradník v. r.
ověřovatel podvýboru  předseda podvýboru
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